

**ВЕСТНИК
ОРЕНБУРГСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО ПЕДАГОГИЧЕСКОГО
УНИВЕРСИТЕТА. ЭЛЕКТРОННЫЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ**

**VESTNIK
OF ORENBURG STATE PEDAGOGICAL UNIVERSITY
ELECTRONIC SCIENTIFIC JOURNAL**

2025. № 2 (54)

Учредитель и издатель: федеральное государственное бюджетное образовательное учреждение высшего образования «Оренбургский государственный педагогический университет». 460014, г. Оренбург, ул. Советская, д. 19.

Сетевое издание зарегистрировано Федеральной службой по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций 25 июня 2012 г. Свидетельство о регистрации Эл № **ФС77-50377**.

Выходит 4 раза в год.

Доступ читателей к опубликованным на сайте статьям свободный и бесплатный.

Для чтения полного текста статей рекомендуется использовать Adobe Reader.

Публикация статьи в сетевом издании бесплатна для всех категорий авторов.

Журнал публикует статьи по следующим научным отраслям: **БИОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ, ИСТОРИЧЕСКИЕ НАУКИ, ПЕДАГОГИЧЕСКИЕ НАУКИ.**

Издание включено в Российский индекс научного цитирования (РИНЦ) и в Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук, по следующим научным специальностям: 1.5.9. Ботаника (биологические науки), 1.5.12. Зоология (биологические науки), 1.5.15. Экология (по отраслям) (биологические науки), 1.5.18. Микология (биологические науки), 5.6.1. Отечественная история (исторические науки), 5.6.3. Археология (исторические науки), 5.8.1. Общая педагогика, история педагогики и образования (педагогические науки), 5.8.2. Теория и методика обучения и воспитания (по областям и уровням образования) (педагогические науки), 5.8.7. Методология и технология профессионального образования (педагогические науки).

The founder and publisher: the Federal State Budget Educational Institution of Higher Education "Orenburg State Pedagogical University". 460014, Orenburg, Russia, ul. Sovetskaya, 19.

The registration certificate **EI № FS 77-50377** is given on June, 25, 2012, by the Federal Supervision Agency in the Sphere of Communications, Information Technology and Mass Communications.

Publication frequency: 4 issues per year.

The access to the articles of the e-journal is free.

To read the full text of articles must use Adobe Reader.

Papers of all authors in the web-magazine are free of charge.

The web-magazine publishes articles on the following scientific branches: **BIOLOGICAL SCIENCES, HISTORICAL SCIENCES, PEDAGOGICAL SCIENCES.**

The E-journal is included into Russian Science Citation Index (RSCI) and the List of peer-reviewed scientific publications in which the main scientific results of dissertations for the degree of candidate of science, for the degree of doctor of science should be published.

The scientific specialties: 1.5.9. Botany; 1.5.12. Zoology; 1.5.15. Ecology (biological sciences); 1.5.18. Mycology; 5.6.1. Russian history; 5.6.3. Archeology; 5.8.1. General pedagogy, history of pedagogics and education; 5.8.2. Learning theory, training and education procedure; 5.8.7. Methodology and technology of vocational education.

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ И РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Главный редактор (председатель)

Любичанковский Сергей Валентинович, доктор исторических наук, профессор, заведующий кафедрой истории России Оренбургского государственного педагогического университета

Члены редакционного совета

Бехтерева Людмила Николаевна, доктор исторических наук, главный научный сотрудник, заместитель директора, Удмуртский федеральный исследовательский центр Уральского отделения Российской академии наук, г. Ижевск (Исторические науки)

Богуславский Михаил Викторович, доктор педагогических наук, профессор, член-корреспондент РАО, заведующий центром истории педагогики и образования, Институт стратегии развития образования РАО, г. Москва (Педагогические науки)

Веселкин Денис Васильевич, доктор биологических наук, профессор, заведующий лабораторией биоразнообразия растительного мира и микобиоты, Институт экологии растений и животных Уральского отделения Российской академии наук, г. Екатеринбург (Биологические науки)

Ковальская Светлана Ивановна, доктор исторических наук, профессор, Евразийский национальный университет им. Л. Н. Гумилева, г. Астана, Казахстан (Исторические науки)

Кондрашин Виктор Викторович, доктор исторических наук, профессор, главный научный сотрудник, руководитель Центра экономической истории, Институт российской истории Российской академии наук, г. Москва (Исторические науки)

Кулаева Галина Михайловна, доктор педагогических наук, профессор, заведующий кафедрой русского языка и методики преподавания русского языка, Оренбургский государственный педагогический университет (Педагогические науки)

Маркова Светлана Михайловна, доктор педагогических наук, профессор, заведующий кафедрой профессионального образования и управления образовательными системами, Нижегородский государственный педагогический университет имени Козьмы Минина, г. Нижний Новгород (Педагогические науки)

Русанов Александр Михайлович, доктор биологических наук, профессор, заведующий кафедрой биологии и почвоведения, Оренбургский государственный университет (Биологические науки)

Рындак Валентина Григорьевна, доктор педагогических наук, профессор, научный сотрудник, Оренбургский государственный педагогический университет (Педагогические науки)

Рябинина Зинаида Николаевна, доктор биологических наук, профессор, ведущий научный сотрудник, Федеральный научный центр биологических систем и агротехнологий Российской академии наук, г. Оренбург (Биологические науки)

Саввина Ольга Алексеевна, доктор педагогических наук, профессор кафедры математики и методики ее преподавания, Елецкий государственный университет им. И. А. Бунина, г. Елец (Педагогические науки)

Таиров Александр Дмитриевич, доктор исторических наук, директор Научно-образовательного центра евразийских исследований, Южно-Уральский государственный университет, Челябинск (Исторические науки)

Хисамутдинова Равиля Рахмьяновна, доктор исторических наук, профессор, заведующий кафедрой всеобщей истории и методики преподавания истории и обществознания, Оренбургский государственный педагогический университет (Исторические науки)

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ (рецензенты и эксперты статей по отраслям наук)

Информация на сайте: <http://vestospu.ru/editors/editors.html>

РЕДАКЦИЯ

Главный редактор

Любичанковский Сергей Валентинович, доктор исторических наук, профессор

Ответственный секретарь

Рожков Игорь Николаевич, руководитель редакционно-издательского отдела, кандидат физико-математических наук, доцент

Редакторы

О. Б. Болотова

И. Н. Рожков

Е. С. Рожкова

Переводчик

О. В. Эпштейн, кандидат филологических наук

Веб-дизайнер и администратор сайта

Е. С. Рожкова

Адрес редакции: 460014, г. Оренбург, ул. Советская, 19

E-mail: rio_ospu@mail.ru

При цитировании опубликованных в сетевом издании материалов ссылка на «Вестник Оренбургского государственного педагогического университета. Электронный научный журнал» обязательна.

Исключительные права на статьи, опубликованные в сетевом издании, принадлежат авторам.

EDITORIAL COUNCIL AND EDITORIAL BOARD

EDITORIAL COUNCIL

Editor-in-chief (the chairman)

Lyubichankovskiy Sergey Valentinovich, Doctor of Historical Sciences, Professor, Head of Russian History Department, Orenburg State Pedagogical University

Members of the editorial council

Bekhtereva Lyudmila Nikolaevna, Doctor of Historical Sciences, Chief Researcher, Deputy Director, Udmurt Federal Research Center of the Ural Branch of the Russian Academy of Sciences, Izhevsk (Historical Sciences and Archeology)

Boguslavsky Mikhail Viktorovich, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Corresponding Member of the Russian Academy of Education, Head of the Centre of History of Pedagogy and Education, Institute of Strategy of Education Development of the Russian Academy of Education, Moscow (Pedagogical Sciences)

Kovalskaya Svetlana Ivanovna, Doctor of Historical Sciences, Professor, Eurasian National University named after L. N. Gumilyov, Astana, Kazakhstan (Historical Sciences and Archeology)

Khisamutdinova Ravilya Rahimyanovna, Doctor of Historical Sciences, Professor, Head of Department of General History and MTH, Orenburg State Pedagogical University (Russian history)

Kondrashin Viktor Viktorovich, Doctor of Historical Sciences, Professor, Leading Researcher, Head of the Center for Economic History, Institute of Russian History of the Russian Academy of Sciences, Moscow (Russian history)

Kulaeva Galina Mikhailovna, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Head of the Department of Russian Language and Method of Teaching Russian Language, Orenburg State Pedagogical University (Pedagogical Sciences)

Markova Svetlana Mikhailovna, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Head of the Department of Professional Education and Management of Educational Systems, Nizhny Novgorod State Pedagogical University named after Kozma Minin, Nizhny Novgorod (Pedagogical Sciences)

Rusanov Aleksandr Mikhailovich, Doctor of Biological Sciences, Professor, Head of Department of Biology and Soil Science, Orenburg State University (Biological Sciences)

Ryabinina Zinaida Nikolaevna, Doctor of Biological Sciences, Professor, Leading Researcher of the Federal Scientific Center for Biological Systems and Agrotechnologies of the Russian Academy of Sciences, Orenburg (Biological Sciences)

Ryndak Valentina Grigoryevna, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Orenburg State Pedagogical University (Pedagogical Sciences)

Savvin Olga Alekseevna, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor of the Department of Mathematics and Methods of its Teaching, Yelets State University named after I. A. Bunin, Yelets (Pedagogical Sciences)

Tairov Aleksandr Dmitrievich, Doctor of Historical Sciences, Director of the Scientific and Educational Center for Eurasian Studies, South Ural State University, Chelyabinsk (Historical Sciences and Archeology)

Veselkin Denis Vasilyevich, Doctor of Biological Sciences, Professor, Head of the Laboratory of Plant Life Biodiversity and Mycobiota, Institute of Plant and Animal Ecology, Ural Branch of the Russian Academy of Sciences (IPAE UB RAS), Yekaterinburg (Biological Sciences)

EDITORIAL BOARD (Reviewers and experts in fields of study)

Information on the web-site: http://vestospu.ru/eng_vers/editors/editors.html

EDITORIAL OFFICE

The Editor-in-chief

Lyubichankovskiy Sergey Valentinovich, Doctor of Historical Sciences, Professor

The Executive Secretary

Rozhkov Igor Nikolayevich, Chief of printing and publication department, Candidate of Physical and Mathematical Sciences, Associate Professor

Editors

O. B. Bolotova

I. N. Rozhkov

E. S. Rozhkova

Translator

O. V. Epshtein, Candidate of Philological Sciences

Web-designer and website manager

E. S. Rozhkova

Editorial address: 460014, Orenburg, ul. Sovetskaya, 19

E-mail: rio_ospu@mail.ru

In case of citation of the information published in the web-magazine, references to "Vestnik of Orenburg State Pedagogical University. Electronic Scientific Journal" are obligatory.

Exclusive rights to articles published in the web-magazine belong to the authors.

СОДЕРЖАНИЕ

БИОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>Ермолаева О. Ю., Соколова Т. А., Рогаль Л. Л.</i> Конспект флоры косы (острова) Тузла	6
<i>Карасёва Т. А., Матецкая А. Ю., Федяева В. В., Смахунов А. Е.</i> К флоре Кагальницкого района Ростовской области	45
<i>Стаменов М. Н.</i> Конструктивная организация кроны у <i>Quercus robur</i> L. на юго-западе Костромской области.....	84

ИСТОРИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>Вебер М. И.</i> К вопросу об участии полковника Н. Г. Осипова в Екатеринбургском антибольшевистском подполье 1918 г.	96
<i>Гордеев Ю. М., Карпинец А. Ю.</i> «Нравственность воспитанников этого военно-учебного заведения достойна совершенного одобрения и похвалы»: Оренбургский Неплюевский кадетский корпус в конце 1840-х — первой половине 1860-х гг.	123
<i>Джундужузов С. В.</i> Попытка привлечения оренбургских казаков к преследованию уехавших из России калмыков в феврале — марте 1771 года.....	147
<i>Загидуллин И. К.</i> Каюм Насыри и односельчане: аспекты взаимоотношений великого татарского просветителя с членами сельского общества	161
<i>Исаков В. А.</i> Отношение М. А. Бакунина к проблеме тайных обществ.....	176
<i>Коновалов Н. А.</i> Патриотическое общество мастеровых и рабочих Уфимских железнодорожных мастерских в период революции 1905—1907 гг.: идеология и политическая практика	196
<i>Омельяничук И. В.</i> Правые в думских избирательных кампаниях и в Государственной думе (1906—1917).....	209
<i>Шайдуллин И. И.</i> Антирелигиозное и интернациональное воспитание в татарских школах начала 1930-х годов: борьба за новое сознание в условиях традиционного общества.....	233

РЕЦЕНЗИИ

<i>Бурлуцкая Е. В.</i> Рецензия на диссертацию Хохлова Александра Анатольевича «Нравственно-дисциплинарная проблема в повседневности православного приходского духовенства Казанской губернии второй половины XIX — начала XX в.» на соискание ученой степени доктора исторических наук по специальности 5.6.1. Отечественная история (Казань, 2024. 404 с.)	249
<i>Магомедов Р. Р.</i> Самара — город на Волге. Рецензия на монографию: Кабытов П. С., Шлеенкова Е. И. <i>Эволюция городского пространства Самары: от крепости на Волге до столицы губернии. Самара : Слово, 2024. 248 с.</i>	258
<i>Хисамутдинова Р. Р.</i> Рецензия на монографию: Козлов Н. Д. <i>С волей к победе. Пропаганда и обыденное сознание в годы Великой Отечественной войны. СПб. : Тесса, 2002. 314 с.</i>	264

ПЕДАГОГИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>Волкова Е. А., Кузнецова И. А., Ангел А. В.</i> Антропонимы на занятиях по русскому языку с иностранными студентами-медиками.....	272
<i>Юньфан Дай, Цзиньфэн Жэнь.</i> Типичные нарушения порядка слов в русских словосочетаниях и предложениях по данным тестирования учащихся китайской средней школы	284
<i>Ивлева И. В.</i> Мотивационный и ценностный компоненты в структуре коммуникативной компетенции младших школьников: методический аспект.....	295
<i>Кусова М. Л., Симбирцева Н. А.</i> Художественно-эстетическое освоение мира в процессе знакомства с художественным образом на уроках литературы и изобразительного искусства.....	312

CONTENTS

BIOLOGICAL SCIENCES

- Ermolaeva O. Yu., Sokolova T. A., Rogal L. L.** Summary of the flora of the Tuzla Spit (island) 6
- Karasyova T. A., Matetskaya A. Yu., Fedyayeva V. V., Smekhunov A. E.** To the flora of Kagalnitsky district (Rostov region) 45
- Stamenov M. N.** Crown structure of *Quercus robur* L. in southwest of Kostroma region 84

HISTORICAL SCIENCES

- Weber M. I.** On the issue of the participation of Colonel N. G. Osipov in the Yekaterinburg anti-Bolshevik underground in 1918 96
- Gordeev Yu. M., Karpinets A. Yu.** "Morality of the students of this military educational institution is worthy of complete approval and praise": Orenburg Nephlyuev Cadet Corps in the late 1840s — first half of the 1860s 123
- Dzhundzhuzov S. V.** An attempt to involve Orenburg Cossacks in the persecution of Kalmyks leaving Russia in February — March 1771 147
- Zagidullin I. K.** Kayum Nasyri and fellow villagers: aspects of the relationship between the great Tatar educator and members of the rural society 161
- Isakov V. A. M. A.** Bakunin's attitude to the problem of secret societies 176
- Konovalov N. A.** Patriotic Craftsmen and Handworkers Association of Ufa Railway Workshops during the Russian revolution of 1905—1907: theory and reality 196
- Omelyanchuk I. V.** The Rightists in Duma Election Campaigns and in the State Duma (1906—1917) 209
- Shaidullin I. I.** Anti-religious and international education in Tatar schools in the early 1930s: struggle for new consciousness in traditional society 233

REVIEWS

- Burlutskaya E. V.** Review of the dissertation of Alexander Anatolyevich Khokhlov "The Moral and Disciplinary Problem in the Everyday Life of the Orthodox Parish Clergy of the Kazan Province in the Second Half of the 19th — Early 20th Century" for the degree of Doctor of Historical Sciences in specialty 5.6.1. National History (Kazan, 2024. 404 p.) 249
- Magomedov R. R.** Samara is a city on the Volga River. Monograph review: Kabytov P. S., Shleenkova E. I. *The Evolution of Samara's Urban Space: from the fortress on the Volga to the provincial capital. Samara : Slovo Publ., 2024. 248 p.* 258
- Khisamutdinova R. R.** Review of the monograph: Kozlov N. D. *With the Will to Win. Propaganda and Mundane Consciousness during the Great Patriotic War. SPb. : Tessa, 2002. 314 p.* 264

PEDAGOGICAL SCIENCES

- Volkova E. A., Kuznetsova I. A., Angel A. V.** Anthroponyms in Russian language classes with foreign medical students 272
- Yunfang Dai, Jinfeng Ren.** Typical word order mistakes in Russian phrases and sentences according to testing data of Chinese middle school students 284
- Ivleva I. V.** Motivational and value components in the structure of communicative competence of primary school students: methodological aspect 295
- Kusova M. L., Simbirtseva N. A.** Artistic and aesthetic mastering of the world in the process of acquaintance with the artistic image in literature and fine arts classes 312